
ح کرد محمد هاشمی مطر
گر در مدیریت ثبات وجود داشته باشد  ا

دولت می تواند موفق شود 
کاسبان تحریم خلع ید و خلع سلاح شوند

یک چهره سیاسی در ارزیابی شرایط کشور و اولویت 
تصمیم گیری اظهار داشت: امسال، سال سرمایه گذاری 
سه  سرمایه گذاری  برای  است.  تولید  شکوفایی  برای 
راه وجود دارد؛ یا بخش خصوصی سرمایه خود را وارد 
کند، یا خود دولت منابعی را سرمایه گذاری کند و یا در 
طرح ها سرمایه خارجی جذب شود. دولت سرمایه زیادی 
ندارد. چون رقمی که می توان با آن به شکوفایی در تولید 
رسید ظاهرا بالای ۵۰ میلیارد دلار است؛ دولت که چنین 
سرمایه ای ندارد. محمد هاشمی گفت: بخش خصوصی 
قوی  هم نداریم. نهادهایی هستند که قدرت مالی آنها 
خوب است اما اینکه وارد شوند یا نه موضوع دیگری است 
در ارتباط با سرمایه گذاری خارجی هم با توجه به شرایط 
منطقه و تعرفه هایی که وجود دارد، هیچ استقبالی برای 
سرمایه گذاری در ایران نشده و معلوم نیست که خارجی ها 
بخواهند سرمایه گذاری کنند یا نه. از این جهت، مسئولیتی 
گذار  که برای سرمایه گذاری و شکوفایی تولید به دولت وا
راهکار  درباره  وی  است.  دشواری  مسئولیت  شده 
هموارکردن مسیر افزود: راه عملی برای دو مورد از آن ها، 
این است که تحریم ها برداشته شود، فروش نفت یا فروش 
کالاهای ایرانی رونق پیدا کند و آزاد شود. بعد از فروش دلار 
آن ها وارد کشور و سرمایه گذاری شود. رفع تحریم ها یکی از 
شروطی است که هم فروش نفت را افزایش می دهد، هم 
تامین سرمایه را محقق می کند و هم از سراسر دنیا جذب 
سرمایه خارجی می کند. اما در مورد رفع تحریم ها، در 
ارتباط با آمریکایی ها و دولت های منطقه این روند مقداری 
مشکل است. هاشمی بیان کرد: در زمان دولت یازدهم 
که برجام نوشته و تصویب شد، افقی باز شد و ۱۰۰ میلیارد 
کشور بازگشت؛ فضای  دلار سرمایه های بلوک شده به 
برای ورود و سرمایه گذاری شرکت ها ایجاد شد و برخی 
شرکت ها نیز وارد شدند. برخی از نیازها مثل خریداری 
تعدادی هواپیما تامین شد. در کل مدتی که برجام اجرا 
شد از جهات مختلف پربرکت بود. اما بعد که ترامپ آمد و از 
ج شد و آن را پاره کرد دوباره با مشکلاتی مواجه  برجام خار
شدیم. یک راه برگشت به برجام و رفع تحریم ها بوده است، 
کشورهای اروپایی هم تعهد دارند که تحریم ها را بردارند. اما 
آنها هم اقدام موثری انجام ندادند و نه تنها که ندادند بلکه 
پیشنهاد قطعنامه ای به شورای امنیت دادند که کار را برای 
ایران مشکل تر کرده است. وی در خصوص برداشته شدن 
تحریم ها و بازشدن راه بازگشت به برجام اظهار کرد: تا اینجا 
کره می زند  رفتار ترامپ دوگانه است؛ از یک سو حرف از مذا
و از سوی دیگر تهدید و حتی تهدید نظامی وجود دارد. 
یعنی ترامپ یک برنامه قابل اعتمادی را هنوز عرضه نکرده 
است. در گذشته نیز، همین ترامپ برجام را پاره کرد و سردار 
سلیمانی را همراه با ابومهدی مهندس به شهادت رساند. 
در واقع، او سابقه خوبی ندارد که بتوان به حرف او اعتماد 
کرد. نگاه دومی که در مورد ترامپ در نظام بین الملل وجود 
دارد و ترامپ به آن مشهور است این است که او اهل جنگ 
نیست چون تاجر است و بیشتر اهل معامله است. حالا 
کره کنندگان ایرانی است که بتوانند با  این دیگر هنر مذا
این دو نگاه با او برای رفع تحریم، تجارت یا بر طرف کردن 
کره کنند. این فعال سیاسی در خصوص  تهدید نظامی مذا
کرد: در  اصلاحات داخلی و جراحی اقتصادی عنوان 
داخل، گروهی عنوان کاسبان تحریم را دارند. منافع این 
گروه در آشفته بازار است. آن ها در چنین شرایطی است که 
می توانند به منافع خود دست پیدا کنند؛ منافع زیادی 
هم دارند و لذا راضی به از دست دادن این منافع نیستند. 
بنابراین کارشکنی می کنند. برای نمونه، وزیر اقتصاد دولت 
را استیضاح کردند تا دولت بی ثبات شود. این گروه ها به فکر 
گرچه تعدادشان کم است اما قدرت  منافع خود هستند. ا
عملیاتی آنها زیاد به نظر می رسد؛ پشتوانه هایی هم دارند. 
بنابراین دولت باید این ها را خلع ید و خلع سلاح کند تا 
کره، رفع تحریم ها و مسائل دیگر قدم بردارد. بتواند در مذا

    بودجه ۱۴۰۴ 
وی ادامه داد: در قانون بودجه برای دولت منابعی 
تعیین و مشخص شده است. این منابع یا مثلا از محل 
فروش نفت است یا از محل دارایی های دولت. مالیات هم 
بخشی از این منابع است. دولت نمی تواند برخلاف قانون 
بودجه رفتار کند بلکه باید آنچه که در این قانون آمده 
را عمل کند. اما در قانون بودجه هزینه و درآمد متعادل 
نیستند؛ یعنی ارقامی به عنوان هزینه آمده که بسیار بیشتر 
از منابع دولت است. بخشی از منابع درآمدی صوری 
است و بخش دیگری از آن مثل مالیات، قیمت خودرو 
و... فشار بر روی مردم است. این ها باعث فشار بر مردم، 
افزایش تورم و گرانی بیشتر و در نتیجه کوچک ترشدن 
سفره مردم می شود. هاشمی اذعان کرد: خلاصه آن که 
قانون برنامه بودجه سال ۱۴۰۴ برای دولت قانون مطلوبی 
نیست که بتواند با آن تکالیفی که برعهده دارد را انجام 
دهد. همان طور که گفتم یکی از نیازهای جدی کشور بحث 
سرمایه و سرمایه گذاری است و وقتی منابعی نباشد و یا 
روی مردم و اقشار مستضعف فشار بیاورد، برخلاف اهداف 
دولت یا نظام جمهوری اسلامی است. در صورتی که نظام 
برای مردم آسایش و رفاه می خواهد. عضو سابق مجمع 
تشخیص مصلحت ابراز کرد: ثبات یکی از عوامل موفقیت 
گر در مدیریت ثبات وجود داشته  در مدیریت است. ا
باشد دولت می تواند موفق شود و برنامه های خود را اجرا 
کند. الان هدف گروه مخالف بی ثبات کردن دولت است. 
مهم ترین کاری هم که آنها در حوزه داخلی- اقتصادی و 
خارجی انجام دادند، استیضاح آقای همتی وزیر اقتصاد 
بود و دیگری کنارزدن آقای ظریف. الان وزارت اقتصاد 
مسئول و ثبات ندارد و همه منتظر هستند ببینند چه کسی 
وزیر می شود. بالاخره مخالفان حوزه اقتصادی را بی ثبات 
کردند که آثاری منفی گرانی، تورم و... برای اقشار مستضعف 
در پی داشته است. حتی از زمانی که وزیر را کنار گذاشته اند 
به قیمت دلار هم اضافه شده است و این نشان می دهد که 
وزیر اقتصاد در گران شدن قیمت دلار و کاهش ارزش پول 

ملی نقشی نداشته است. 

آرمان ملی- حمید شجاعی: اسفندماه سال گذشته بود 
که رئیس جمهور در نشست تخصصی با نمایندگان منتخب 
اصناف به نکته مهمی اشاره کرد که بسیار بازتاب داشت. 
گازوئیل  گفت: »روزانه ۲۰ میلیون لیتر  مسعود پزشکیان 
قاچاق می شود. حالا سؤال اینجاست که چه کسانی این 
ج می کنند؟ این طور  حجم عظیم از سوخت را از کشور خار
نیست که کسی بتواند گازوئیل را با دست یا در بشکه های 
کوچک از مرز عبور دهد. این حجم از قاچاق نیاز به یک 
شبکه گسترده دارد، پس باید مشخص شود چه کسانی در 
این چرخه نقش دارند.« از آن زمان تا کنون این رویه ادامه 
داشته و همچنان نیز ادامه دارد و گویی عزمی برای مقابله و 
جلوگیری از این قاچاق منابع ملی وجود ندارد. چرا که وقتی 
رئیس جمهور در چنین جایگاهی از چنین مساله ای صحبت 
می کند یعنی باید دانست که فاجعه چقدر عمیق است که 
که محمدباقر  دیگر واضح و شفاف بیان می شود. چیزی 
قالیباف نیز سال گذشته بدان صحه گذاشت و وعده کاهش 
قاچاق سوخت در آینده نزدیک را داد. حال پرسش اینجا 
است که چه بستر و زمینه هایی برای قاچاق سوخت وجود 
دارد که قاچاقچیان به راحتی می توانند به قاچاق سوخت 
بپردازند بدون اینکه شخص یا نهادی بتواند جلوی آنها را 
گرفته و از آنها باز خواست کند؟ مساله مبارزه با فساد سال ها 
است که از سوی قوه قضائیه پیگیری می شود و باید سایر 
دستگاه ها نیز در این مسیر کمک کنند تا گلوگاه ها و منافذی 
گران  که از آن قاچاق صورت می گیرد بسته شود تا سودا
نتوانند به راحتی به قاچاق سوخت بپردازند. قاچاق سوختی 
که مدت هاست موجب ناترازی هایی در سوخت کشور شده و 
نارضایتی هایی را در جامعه به وجود آورده است. واقعیت امر 
ح مشکل بخشی از حل آن مشکل است و  بر آن است که طر
بخش مهم تر از آن شناسایی و مقابله با آن مشکل در جهت 
حل و فصل است. اینکه گفته شود چه میزان قاچاق در کشور 
انجام می شود لازم، اما کافی نیست و باید شرایطی از سوی 
دستگاه های مختلف مسئول فراهم آید که به جای کشف 
یا برخورد؛ پیشگیری کرده و اساسا اجازه زمینه سازی برای 
قاچاق سوخت داده نشود. این مهم نیز به جز همکاری، 
همدلی و وفاق همه قوا و دستگاه های مسئول میسر نخواهد 

شد. 
   توقیف ۱۱ قایق سوخت قاچاق

رئیس کل دادگستری هرمزگان از توقیف ۱۱ فروند قایق 
شوتی حامل سوخت قاچاق در آب های خلیج فارس خبر 
کیدات ریاست  داد. مجتبی قهرمانی گفت: با توجه به تأ
قوه قضائیه مبنی بر لزوم مبارزه با قاچاق سوخت با هدف 
کمک به دولت به منظور رفع مشکل ناترازی حامل های 
انرژی و در راستای اجرای برنامه های دستگاه قضائی 
استان هرمزگان در این خصوص، به دستور دادستان مرکز 
ح ضربتی و پس  استان، مأموران دریابانی ضمن اجرای طر
کیپ های منسجم، تدابیر خود را به منظور  از تشکیل ا
کسازی نوار ساحلی از شناورها، مخازن، باراندازها و  پا
جایگاه های نگهداری سوخت قاچاق تشدید نموده اند. 
ح ضربتی ناوگروه پایگاه  وی ادامه داد: در اجرای این طر
دریابانی بندرعباس موفق شد، ۱۱ فروند قایق شوتی حامل 

کند.  را در آب های خلیج فارس توقیف  سوخت قاچاق 
قهرمانی با اشاره به دستگیری ۱۱ نفر متهم در این رابطه، 
خاطرنشان کرد: برای متهمان پرونده قضائی تشکیل شده 
کید کرد: محموله سوخت  از این شناورها  است. قهرمانی تأ
نیز طبق روال قانونی با دستور قضائی تحویل شرکت پخش 
و توزیع فرآورده های نفتی شده و وارد چرخه توزیع قانونی 
می شوند. رئیس کل دادگستری هرمزگان همچنین با اشاره 
به پیامدهای مخرب و تأثیرگذار پدیده قاچاق به ویژه قاچاق 
، گفت: دستگاه قضائی  فرآورده های نفتی بر اقتصاد کشور
در جهت صیانت از سرمایه های ملی و مبارزه با پدیده شوم 
قاچاق سوخت هرگز کوتاه نخواهد آمد و به همین منظور 
با تمام توان و بدون اغماض با قاچاقچیان در زمین و دریا 
مقابله خواهد کرد. همچنین فرمانده پایگاه دریابانی قشم از 
شناسایی خط لوله انتقال سوخت قاچاق به طول 6 هزار متر 
در سواحل قشم خبر داد. سرهنگ فیروز طولابی، اظهار کرد: 
مرزبانان پایگاه دریابانی قشم با استفاده از منابع اطلاعاتی 
مطلع شدند قاچاقچیان در سواحل به طرز ماهرانه ای 
اقدام به جاسازی چندین خط لوله انتقال سوخت قاچاق 
کردند. وی افزود: بر اساس این  در زیر ماسه های دریا 
کیپ های گشت دریایی و خودرویی برای  گزارش بلافاصله ا
جست وجو و انهدام این خطوط لوله به موقعیت اعزام شده 
و پس از ساعت ها کاوش در محل، با هوشیاری موفق شدند 
انشعابات این لوله ها را که در زیر ماسه های ساحل جاسازی 
شده بود را شناسایی کنند. فرمانده پایگاه دریابانی قشم 
ادامه داد: قاچاقچیان این خطوط لوله را در زیر ماسه ها و 
آب دریا جاسازی و از آن طریق سوخت را از ساحل به دریا 
و شناورهای متخلف انتقال می دادند. طولابی در خاتمه 
گفت: مأموران با هوشیاری موفق به بیرون کشیدن لوله و 

انهدام 6 هزار متر لوله انتقال سوخت قاچاق شدند. 

   انگیزه مبارزه با قاچاق سوخت
یک کارشناس انرژی در خصوص قاچاق سوخت اظهار 
داشت: این مساله اتفاق می افتد و آقای رئیس جمهور هم 
بالاخره به خوبی چند بار اعلام کرد که رقم ۲۰ میلیون بشکه 
در روز سوخت قاچاق می شود یا آقای قالیباف به ۳۰ میلیون 
لیتر قاچق اشاره کرد. ولی وقتی که به هر حال رئیس مجلس 
و رئیس جمهور می فرمایند که ۲۰ تا۳۰ میلیون لیتر بنزین یا 
سوخت در کشور قاچاق می شود یعنی همه نهادهای نظارتی 
از این موضوع خبر دارند. هدایت ا... خادمی به »آرمان ملی« 
گفت: وقتی رئیس جمهور این صحبت را مطرح می کند بدین 
منظور است که با اینها برخورد شود. ولی مشخص نیست 
گر می شود اطلاع رسانی  چرا این برخورد صورت نمی گیرد یا ا

خوبی نشده است. 
عضو کمیسیون انرژی مجلس دهم بیان کرد: البته باید 
انگیزه ای برای این کار وجود داشته باشد. خیلی از موضوعات 
دیگر در کشور مثل آلودگی، وضعیت آب یا شغلی مقداری 
انگیزه همه کم شده است. در روانشناسی چیزی هست که 
که  گفته می شود  می گویند درماندگی آموخته شده یعنی 
ح  مردم، شخص یا مسئولی مشکلی را که وجود دارد مطر
می کند اما پیگیری نمی کند. به نحوی که دیگری امیدی به 
رفع آنها نیست که پیگیری شوند. وی تصریح کرد: این جای 
تاسف است که این منابع خدادادی ما که زیرزمین باید در 
بیاوریم و از محل استفاده از آن مشکلات کشور را حل کنیم 
برخی با قاچاق به راحتی می برند. البته احتمالا خیلی از 
راه های قاچاق دیگر وجود دارد که هنوز کشف نشده است. 
گر همان زمان که مسئولان از ۲۰ میلیون  خادمی تصریح کرد: ا
قاچاق سوخت در روز صحبت کردند افراد را دستگیر و حکم 
صادره را به مردم نشان می دادند دیگر شاهد چنین اتفاقاتی 

نبودیم. 
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»آرمان ملی« مواجهه قوای مختلف با مساله قاچاق سوخت را بررسی می کند

لزوم پیشگیری؛ پیگیری و برخورد
   از انهدام خط لوله 6 کیلومتری انتقال سوخت قاچاق تا توقیف ۱۱ قایق

آرمان ملی- مطهره شفیعی: علی طیب نیا وزیر اقتصاد 
همتی  عبدالناصر  ابتدا  در  پزشکیان  مسعود  می شود؟ 
این  اما  کرد  اقتصاد به مجلس معرفی  وزیر  به عنوان  را 
حضور چندان طولانی نبود و استیضاح عبدالناصر همتی، 
در  که  بود  چهاردهم  دولت  وزرای  استیضاح  نخستین 
روز ۱۲ اسفند ۱۴۰۳ برگزار و وی با ۱۸۲ رأی موافق از سمت 
وزارت اقتصاد برکنار شد. پس از آن گزینه های زیادی برای 
تصدی این پست مطرح می شدند از جمله کامل تقوی نژاد 
و یا حتی شمس الدین حسینی تا اینکه روز گذشته ایرنا 
نوشت: »محمدجعفر قائم پناه شنبه ۲۳ فروردین ۱۴۰۴، 
درباره آخرین وضعیت معرفی وزیر اقتصاد، گفت: پس از 
بررسی های کارشناسی و جلسات متعدد، فهرستی از افراد 
شایسته را برای تصدی مسئولیت وزارت امور اقتصادی و 
دارایی به رئیس جمهور پیشنهاد کرده ایم که در رأس آن 
دکتر علی طیب نیا قرار دارد. وی افزود: این پیشنهاد با توجه 
به دانش، تجربیات و توانمندی های دکتر طیب نیا در حوزه 
اقتصاد و همچنین سابقه موفق ایشان در دوره قبلی تصدی 
این وزارتخانه، به آقای دکتر پزشکیان ارائه شده است. 
معاون اجرایی رئیس جمهور با بیان اینکه »البته تصمیم 
نهایی در این زمینه با شخص رئیس جمهور است«، تصریح 
کرد: رئیس جمهور بر انتخاب فردی متخصص، با تجربه و 
دارای برنامه مشخص برای بهبود وضعیت اقتصادی کشور 
کید دارند و این موضوع را با حساسیت ویژه ای دنبال  تا
می کنند.« پیش از این در روزهای پایانی سال گذشته هم 
سخنگوی دولت در پاسخ به پرسشی درباره معرفی وزیر 
اقتصاد به مجلس و احتمال معرفی علی طیب نیا به عنوان 
وزیر اظهار کرد: »از زحمات دکتر همتی در 6 ماه اول دولت 
که بار مسائل و مشکلات را بر دوش گرفتند تشکر می کنم. 
همه می دانیم که مسائل و مشکلات کشور به مدیریت 6 
ماهه مربوط نمی شود. نتیجه استیضاح وزیر اقتصاد را هم 
کید کرد: معرفی گزینه وزارت  همگان دیدند. مهاجرانی تا
اقتصاد به شکل فعال در حال بررسی است و گزینه هایی در 
این زمینه وجود دارند. آقای طیب نیا هم یکی از سرمایه های 
کشور هستند و به عنوان مشاور اقتصادی رئیس جمهوری 
همکاری هایی داشتند و با کم وکسر هنوز دارند. تصمیم 

دولت نیز در این زمینه قطعا باتوجه به شرایط اقتصادی 
کشور و به نفع مردم و با هدف رفع مشکلات خواهد بود.«

   ابهاماتی که رفع نشد
ح  آنچه درباره بازگشت طیب نیا به وزارت اقتصاد مطر
می شود با برخی از اظهارات و ادعاها همخوانی ندارد. 
به عنوان نمونه در روزهای پایانی اسفندماه محمدجواد 
ظریف از سمت خود استعفا داد. وی البته در گفت وگوهایی 
از  و  کرد  آشکار  را  خود  استعفای  پشت پرده   از  بخشی 
فشارهایی سخن گفت که بر وی و طیب نیا وارد شده است. 
ظریف توضیح داد: »این جلسه همزمان شد با استیضاح 
، ابتدا به مدت یکساعت با اژه ای،  آقای همتی. در این دیدار
درباره مسائل بین المللی گفت وگو کردم، اما یک ربع پایانی، 
اژه ای خیلی محترمانه گفت که بهتر است استعفا دهید 
چون به نفع خودت، دولت و کشور است. من گفتم به من 
در دولت زیاد خوش نمی گذرد! محدودیت های شدیدی بر 
من و آقای طیب نیا تحمیل می شد که درست نبود اما من 
همچنان به رغم این محدودیت ها مشغول کار بودم.« پیش 
از این قائم پناه، معاون اجرایی رئیس جمهوری از حضور 
نیافتن طیب نیا در جلسات دولت سخن گفت. همتی نیز 
وقتی هنوز در مسند وزارت امور اقتصادی و دارایی بود در 
پاسخ به سؤال مجری صداوسیما درباره این که علی طیب نیا 
کجاست؟ گفته بود وی به سفری زیارتی به کربلا رفته است. 

   طیب نیا از کجا به کجا
برجسته ترین  از  یکی  بتوان  شاید  را  طیب نیا  علی 
انتخابات  جریان  در  که  دانست  اقتصادی  چهره های 
زودهنگام چهاردهم به عرصه وارد شد و پشتیبانی اش از 
مسعود پزشکیان، امید بهبود در وضعیت اقتصادی را در 
دل برخی زنده کرد. خاطره تورم تک رقمی و ثبات اقتصادی 
در فاصله سال های ۱۳۹۲ تا ۱۳۹6 همچنان طیب نیا را به 
چهره ای قابل اعتنا در عرصه اقتصاد ایران تبدیل کرده 
است. خبرآنلاین نوشته است: هر چند بسیاری حضور وی 
در کابینه را بی چون و چرا می دانستند اما در نهایت وی نه 
وزیر امور اقتصادی و دارایی شد و نه در اتاق ریاست دانشگاه 
تهران حضور یافت و نه معاون اول رئیس جمهوری را قبول 
کرد. او سمت مشاور عالی اقتصادی را از مسعود پزشکیان 

گرفت تا برخی رسانه ها لقب فرمانده اقتصادی را برایش در 
ح وظایفش از نظر بسیاری  نظر بگیرند. سمتی که البته شر
از کارشناسان هنوز چندان روشن نیست و در نهایت در 
کند و خداحافظی  این سمت نیز نتوانست نقشی را ایفا 
زودهنگام و بی سر و صدا را به استعفای رسمی و اعلام خروج 

ترجیح داد. 
   طیب نیا در دولت چه می کرد؟

اما کارویژه طیب نیا در دولت چهاردهم چه بود؟ دولت 
چهاردهم در شرایطی فعالیت خود را آغاز کرد که ناترازی 
به یکی از اصلی ترین بحران های اقتصادی ایران تبدیل 
شده بود. بحرانی که البته ابعادی سیاسی و اجتماعی پیدا 
می کرد. کارهای روی زمین مانده حالا تاثیرات خود را در 
کمبود برق و گاز نشان می داد. کشور درگیر بحران جدی 
تعطیلی ناشی از کمبود انرژی بود. برنامه ویژه رفع ناترازی 
البته از جمله برنامه هایی بود که طیب نیا در سمت مشاور 
عالی در حال پیگیری آن بود. علی قلهکی، فعال رسانه ای 
اصولگرا البته خروج طیب نیا از دولت را ناشی از کارشکنی در 
همین حوزه می داند. وی در نوشتاری در صفحه شخصی 
خود اعلام کرد: »ناهماهنگیِ گسترده و دورزدن امورات 
، خاصه در حوزه  اقتصادی در دولت که حتی در سطحِ وزیر
ناترازی ها، موازی کاریِ گسترده وجود داشت و عملا مشاور 
عالیِ اقتصادی و کارگروه ناترازی ها عقیم شده بود. در عین 
حال طیب نیا علاوه بر مشاور عالی اقتصادی، سازوکارِ خوبی 
را برای کارگروه ناترازی ها نوشت که حداقل بودجه و نفرات را 
در آن دیده بود، ولی با کارشکنیِ سریالیِ فردی در دولت به 
کثرِ نفرات این  شکست انجامید. حتی برای کاهش بار مالی، ا
کارگروه را اساتید دانشگاه تشکیل می دادند. فردِ مسئول که 
باید از تشکیلاتِ کارگروهِ ناترازی ها پشتیبانی می کرد و محلِ 
استقرار و حقوق و مزایای کارمندان این بخش را اختصاص 
می داد، گفته بود مشاور عالی اقتصادیِ پزشکیان نیاز به 
تیم کارشناسی ندارد و این ها اسراف است!« حالا یک سالگی 
دولت در حالی فرا می رسد که خبری از چهار چهره  شاخص 
حامی پزشکیان نیست و آیا خبری که از سوی قائم پناه مبنی 
بر معرفی طیب نیا به عنوان وزیر اقتصاد مطرح شد، می تواند 

حذف شدگان را به پاستور بازگرداند؟

ابهامات زیادی برای تعیین جانشین همتی وجود دارد 

بازگشت طیب نیا به کرسی وزارت؟

چالش های ساماندهی اتباع خارجی 
آرمان ملی: زمانی که اقتصاد یک کشور با 
چالش هایی رو به رو می شود یا در تنگنا قرار 
هر  برای  و  کرد  آسیب شناسی  باید  می گیرد 
مشکل  زیرا  کرد،  تعیین  را  درصدی  مولفه، 
اقتصاد، تک بعدی نیست. از این رو یکی از 
مولفه هایی که وضعیت اقتصادی را در ایران 
در حد خودش در دست انداز انداخته است، 
حضور پررنگ و میلیونی مردمان افغانستان 
که در  در اقصی نقاط ایران است؛ حضوری 
زیادی  امنیتی  مشکلات  با  اخیر  سال های 
هم توام شده است. هر چند که صرفا ماجرا 
کرد و  را نمی توان از بعد اقتصادی مشاهده 
ابعاد دیگری همچون بعد سیاسی و اجتماعی 
در بحث مهاجران و اتباغ افغانستانی قابل 
در  که  است  این  واقعیت  است.  ملاحظه 
خصوص مساله مهاجران باید به این نکته 
توجه داشت که موضوع مهاجران غیرقانونی 
به مساله امنیتی برای کشور تبدیل نشود و 
تصمیمی بخردانه و عاقلانه در خصوص نوع 
مواجهه با آنها اتخاذ گردد. آنچه مسلم است 
دولت باید موضع قاطعی در این خصوص 
اتخاذ کند و در قبال مهاجران غیرقانونی افغان 
قاطعانه عمل کند و ضمن جلوگیری از ورود 
که به  غیرقانونی مهاجران افغان؛ آنهایی را 
هر دلیل و تحت هر عنوان در کشور هستند و 
از منایع این کشور برای آنها هزینه می شود، 
کشور  به  و  ساماندهی  قانونی  فرآیندی  در 
خود منتقل کند. چرا که جدای از هزینه های 
سرشار اقتصادی که برای مهاجران افغان خرج 
و  اجتماعی  تهدیدات  بعضا شاهد  می شود 
امنیتی مهاجران بوده و هستیم. البته به نظر 
دولت نیز تمام توان خود را برای ساماندهی 
این امر گذاشته است. چنانکه اخیرا اسماعیل 
بقایی سخنگوی وزارت امور خارجه درباره روند 
بازگشت مهاجران افغانستانی به کشورشان 
گفت: »مهاجران افغانستان به عنوان مهمانان 
که در  ایران در این ۵ دهه از همه امکاناتی 
جمهوری اسلامی ایران وجود داشته و مردم 
ایران برخوردار بودند، برخوردار بودند. نکته 
مهم در مبحث ساماندهی مهاجرت این است 
که باید این فرآیند قانونی باشد. ما در تلاشیم تا 
شرایط رفت و آمد قانونی را تسهیل کنیم.« باید 
دید مساله ساماندهی مهاجران غیرقانونی چه 

زمانی به طور کامل حل و فصل خواهد شد. 
   ساماندهی اتباع؛ یک ضرورت

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس در خصوص ساماندهی اتباع 
آمار های  اینکه  داشت:  اظهار  مهاجران  و 
در  افغانستانی  مردمان  حضور  از  مختلفی 
ایران داده می شود به خاطر این است که واقعا 
آمار درست و دقیقی در این رابطه در دست 
نیست، اما می توانم بگویم تعداد این افراد 
خیلی بیشتر از آمار پنج میلیون نفری است 
که برخی می گویند. محمدرضا محسنی ثانی، 
گفت: موضوعی که برای همه مهم است اینکه 
در همه دنیا برای مهاجران خود، سازمان دهی 
و سامان دهی مشخصی دارند و این طور نیست 
که موضوع رها شده باشد تا ندانیم چقدر از 
این اتباع افغانی از مرز وارد ایران شدند و چقدر 
ج شدند. نماینده سبزوار  آن ها از کشور خار
تصریح کرد: قانون سامان دهی اتباع خارجی 
ایراداتی دارد که می باید برطرف شود تا وزارت 
کشور به طور دقیق قانون را اجرا کند که در آن 
صورت حتما شاهد نظم و نسق بیشتری در این 
کنش به  راستا در کشور خواهیم بود. وی در وا
گر سامان دهی اتباع بیگانه یک ضرورت  اینکه ا
است، چرا دهه ها از آن غفلت شد؟ بیان کرد: 
کار های دیگر  این موضوع هم مثل خیلی از 
ما در اصطلاح »شل و سفت« بوده است. به 
هر حال در دفاتر استان ها برای نظم دادن 
به اتباع افغان، کار های خوبی صورت گرفته و 
موضوع تا حدی ضابطه مند شده و کارت هایی 
برای مجوز حضور آن ها در کشور صادر شده 
است، هرچند که این کار ها هم خیلی اصولی و 
کید دارم که  کارشناسی نیست و برای همین تا
باید ایرادات قانونی رفع تا وزارت کشور متفاوت 
از همه سال ها در این رابطه با قدرت به وظیفه 
کمیسیون امنیت ملی  کند. عضو  خود عمل 
کرد: ما نه  و سیاست خارجی مجلس اظهار 
تنها به واسطه حضور اتباع افغان در کشور با 
چالش هایی رو به رو هستیم، بلکه فرزندانی که 
آن ها در ایران به دنیا آوردند هم در نوع خود، 
چالش هایی داشته اند، زیرا در خصوص صدور 
مشکلاتی  و...  تحصیل  هویت،  شناسنامه، 
گر سامان دهی اتباع خارجی  پیشرو وجود دارد. ا
یک قانون قوی داشته باشد، هم این مشکلات 
عمق پیدا نمی کند و هم به مرور چالش های 
، اصولی پیش  گذشته کاهش پیدا می کند و کار
خواهد رفت. وی یادآور شد: حضور اتباع افغانی 
برای کشور ما می تواند هم فرصت باشد و هم 
تهدید. حال، من به قانون سامان دهی اتباع 
خارجی اشاره کردم که در آن، مواردی درنظر 
گرفته شده که با کارِ کارشناسی بوده است. از 
این رو هرچه به مولفه های آن قانون بی توجهی 
شود، تهدید است. مهم ترین تهدید این است 
که نمی دانیم چه تعداد اتباع افغان در ایران 
کن هستند، چه تردد و  حضور دارند، کجا سا
ارتباطاتی دارند و اساسا چه کار هایی می کنند. 
به طور مثال در ایران یارانه بالایی برای نان 
پرداخت می شود که جمعیت میلیونی افغان ها 
در ایران از این ظرفیت بهره می برند. همین 
موضوع برای آب، برق، گاز و... هم وجود دارد. 
همان طور که مردم ایران، شناسنامه دارند و 
مشخصات آن ها معلوم است باید این رویه در 

قالب خودش برای اتباع بیگانه لحاظ شود.


